
ازسیلهایتکراریدرسنمیگیریم؟ چرا
با افزایش حجم بارندگی ها در استان لرستان هرسال شاهد 
جاری شدن سیلاب و بروز خسارات جانی و مالی گسترده ای 
هستیم، اما با اتمام بارش ها فراموش کرده و دوباره سال بعد همان 
تراژدی تکراری را تجربه می کنیم.زخم سیل سهمگین سال  هنوز 
1398 بر تن برخی استان های کشور التیام نیافته و بسیاری از 
زیرساخت های حیاتی خسارت دیده شهرها و روستاهای مختلف 
به طورکامل  بازسازی نشده بود که »مونسون« شهرها و روستاهای 
کشور را درگیر خسارات ناشی از سیلابی دیگر کرد.اگرچه همیشه 
بارش باران برای کشور منشأ خیر و برکت است و در بحران کم آبی 
و خشک سالی های پی درپی که کشورمان چندسالی بوده که با آن 
مواجه است می تواند فرصتی مناسب برای ذخیره بخشی از این 
نزولات برای مقابله با تنش های آبی باشد و سفره های زیرزمینی 
را سیراب کند، اما همیشه در کنترل و پیشگیری از سیلاب با 
چالش مواجه بوده ایم و  شیرینی باران به تلخی سیل و خسارات 
سنگین تبدیل می شود.اقدامات اساسی و مؤثری در لرستان نیز از 
گذشته های دور تاکنون برای مقابله با سیلاب و مهار رواناب های 
حاصل از آن انجام نشده و سهم این استان از سدسازی تنها نیم 
درصد است.سدهای در حال احداث لرستان نیز به صورت کامل 
به بهره برداری نرسیده و شبکه های آن ها هنوز به خوبی اجرا 
نشده است؛ همین امر باعث می شود تا در هر بارندگی شدید و 
تشکیل رواناب ها نتوانیم استفاده مؤثری از سدها برای جبران 
کم آبی استان داشته باشیم.ساخت وسازهای غیرمجاز در حریم 
رودخانه ها، عدم توجه به ساخت وسازهای شهری و روستایی، 
عدم سدسازی در مناطق مورد نیاز، کوتاهی در اجرای طرح های 
آبخیزداری، تخریب پوشش گیاهی جنگل ها و مراتع، دست درازی 
به اراضی جنگلی و تغییر کاربری آن ها با هدف رسیدن به سود 
شخصی بیشتر، حذف موانع طبیعی رواناب ها، دست کاری مسیر 
رودخانه ها و مسیل ها، ساخت وسازهای غیرمجاز در مسیر رواناب ها 
و عدم لایروبی نهرها و مسیل ها تنها بخشی از مواردی است که اگر 
در سال های گذشته به آن ها توجه می شد لرستان با حجم بالای 
خسارات جانی و مالی در تمام بخش ها مواجه نمی شد.ساروقی 
رئیس سازمان نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی لرستان 
در گفت وگو با  تسنیم اظهار داشت: تا زمانی که منابع طبیعی 
در کشورمان مورد دست اندازی قرار گیرد، طرح های سدسازی 
در این استان اجرا نشود و خود را در برابر بلایای طبیعی مجهز و 
ایمن نسازیم، باید انتظار چنین سیلاب های سهمگین و ویرانگری 
را داشته باشیم.عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف کشاورزی ایران با 
اشاره به اینکه اگر سد معشوره احداث می شد سیل پلدختر در سال 
1398 خسارات و ویرانی به بار نمی آورد.رئیس سازمان نظام صنفی 
کشاورزی و منابع طبیعی لرستان  عنوان کرد: بودجه ویژه برای 
ایجاد بندهای انحرافی، طرح های آبخیزداری و آبخوان داری نیاز 
است و با توجه به اینکه در چندسال اخیر شاهد بروز سیلاب های 
سهمگین و ویرانگر هستیم ضروری است که مسئولان از هم اکنون 
برای این امور چاره اندیشی اساسی کنند.رحیم سلیمانی رئیس 
اداره مدیریت بحران و کاهش مخاطرات بخش کشاورزی و پدافند 
غیرعامل سازمان جهاد کشاورزی لرستان با اشاره به سیلاب 
الیگودرز اظهار داشت: مناطق شول آباد، بشارت و ذلقی که از 
مناطق محروم این شهرستان است و تا حدودی با شهر الیگودرز 
حدود 140 تا 150 کیلومتر فاصله دارند  از مناطق سخت گذر 
محسوب می شود که راه ارتباطی این مناطق در زمستان با بارش 
برف و باران قطع می شود.رئیس اداره مدیریت بحران و کاهش 
مخاطرات بخش کشاورزی و پدافند غیرعامل سازمان جهاد 
کشاورزی لرستان عنوان کرد: در منطقه ای که سد رودبار احداث 
شده است و بارش های مونسون در الیگودرز این منطقه را نیز 
فراگرفت ما حدود 750 هزار مترمکعب ذخیره آب داشتیم و سه 
متر مکعب بر ثانیه نیز دبی آبی بوده که وارد مخزن سد شده است 
که نشان می دهد اگر این سد وجود نداشت به مراتب حجم 

خسارات واردشده بیشتر می شد. 

خوشبختانه تاکنون 7 میلیون 84 هزار و ۶59 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها 
1313 نفر از بیماران مبتلا  ترخیص شده اند.
به کووید19 در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. مجموع 
بیماران کووید19 در کشور به 7 میلیون و 410 
هزار و 75 نفر رسید. تا کنون 53 میلیون و 
۲۶7 هزار و ۲97 آزمایش تشخیص کووید19 
در کشور انجام شده است. در حال حاضر 1۲0 
شهرستان در وضعیت قرمز، 11۲ شهرستان 
در وضعیت نارنجی، 1۶۶ شهرستان در وضعیت 
زرد و 50 شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند. 
خوشبختانه تاکنون 7 میلیون 84 هزار و ۶59 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستان ها 

ترخیص شده اند. 
  ۷ واکسن در سبد واکسیناسیون 

قابل  بیماری های  اداره  رئیس  همچنین 
پیشگیری با واکسن وزارت بهداشت با اشاره به 
حذف دو واکسن اسپوتنیک و آسترازنکا از سبد 
واکسیناسیون ایران علیه کرونا به دلیل پایان 
تاریخ مصرف محموله های موجود، گفت: اکنون 
هفت نوع واکسن در مراکز در اختیار مردم است؛ 
سه واکسن با پلتفرم ویروس غیرفعال شده و چهار 
واکسن نیز با پلتفرم پروتئین نوترکیب در سبد 
واکسیناسیون ایران علیه کرونا قرار دارند. دکتر 
سید محسن زهرایی در گفت وگو با ایسنا، گفت: 
تقریبا چهار هفته از زمانی که وزارت بهداشت 
توصیه کرد همه افراد بالای 18 سالی که شش 
ماه از نوبت قبلی دریافت واکسن شان گذشته، 
برای دریافت دز یادآور اقدام کنند، گذشته است، 
اما در عمل مشاهدات ما نشان می دهد افزایش 
سرعت واکسیناسیون بسیار محدود بوده است 

و اصلا به وضعیت مطلوب نرسیدیم. او ادامه 
داد: قبل از این توصیه، سرعت واکسیناسیون 
روزانه ما تقریبا حدود ۲5 تا 30 هزار نفر بود که 
الان به حدود 100 هزار نفر رسیده است. البته 
بیش از دو هفته است که این عدد هم تقریبا ثابت 
مانده است؛ اگر قرار باشد روزانه با این سرعت 
واکسیناسیون پیش برویم قطعا موج هفتم کرونا 
با این میزان واکسیناسیون کنترل نمی شود 
و نیاز به مشارکت جدی تر مردم برای دریافت 
واکسن داریم. وی درباره سبد واکسیناسیون 
کرونا در ایران، اظهار کرد: سه واکسن با پلتفرم 
ویروس غیرفعال شده شامل واکسن های برکت، 
فخرا و سینوفارم است. همچنین چهار واکسن 
با پلتفرم پروتئین نوترکیب شامل واکسن 
پاستوکووک، کووپارس، اسپایکوژن و نورا در سبد 
واکسیناسیون ایران قرار دارند. در واقع به طور 
کلی 7 نوع واکسن در مراکز در اختیار مردم 
است. رئیس اداره بیماری های قابل پیشگیری با 
واکسن وزارت بهداشت، تاکید کرد: ایران درحالی 
هفت واکسن در سبد واکسیناسیون خود قرار 
داده است که اکثر کشورها با دو یا سه واکسن 
برنامه واکسیناسیون خود را پیش بردند و ما 
جزو کشورهایی هستیم که تنوع واکسیناسیون 
بالایی داشتیم. او در پاسخ به این سوال که 
آیا واکسن سازهای ایرانی همچنان مشغول 
تولید واکسن هستند یا هنوز از واکسن هایی 
که پیش تر به وزارت بهداشت تحویل داده اند 
استفاده می شود؟ توضیح داد: واکسن به اندازه 
کافی موجود است، پس در نتیجه باید از این 
ظرفیت استفاده شود؛ بنابراین رصد شرایط و 
میزان ذخیره صورت می گیرد و اگر احساس 
کنیم میزان نیاز به واکسن بالا است، بر حسب 

نیاز مجددا به واکسن سازها سفارش ساخت 
جدید خواهیم داد. زهرایی در پاسخ به این سوال 
که برنامه وزارت بهداشت برای استفاده از دز 
استنشاقی واکسن کووپارس چیست؟ بیان کرد: 
واکسن هایی در برنامه واکسیناسیون کشوری 
استفاده می شود که تاییدیه سازمان غذا و دارو 
را داشته باشد. بر اساس اطلاعات من، تاییدیه 
سازمان غذا و دارو برای دز استنشاقی واکسن 
کووپارس صادر نشده است. وی افزود: در مورد 
واکسن سینوفارم آخرین محموله آبان  ماه سال 
1400 وارد کشور شده است و فعلا برنامه ای برای 

واردات این واکسن به کشور وجود ندارد. 
  حذف اسپوتنیک و آسترازنکا 

او با اشاره به اینکه دو واکسن اسپوتنیک و 
آسترازنکا از سبد واکسیناسون کشور حذف 
شده اند، تصریح کرد: با وجود اینکه پیش از این از 
هر دو واکسن موجودی داشتیم اما استقبالی از 
تزریق این دو واکسن هم صورت نگرفت و بخش 
زیادی از این واکسن ها منقضی و امحا شد. وی 
درباره آخرین تصمیم کمیته ملی واکسیناسیون 
کرونا برای تزریق دزهای یادآور واکسن کرونا 
به سنین کمتر از 18 سال، تاکید کرد: همچنان 
شرایط تزریق دزهای یادآور واکسن کرونا 
تغییری نداشته است و تنها گروه سنی بالای 18 
سالی که شش ماه از آخرین تزریق واکسن شان 
گذشته باشد مشمول تزریق دز یادآور واکسن 
هستند. رئیس اداره بیماری های قابل پیشگیری 
با واکسن وزارت بهداشت در پایان تاکید کرد: 
در سنین زیر 1۲ سال افراد زیادی هنوز واکسن 
دریافت نکردند و از خانواده ها می خواهیم هرچه 
سریع تر نسبت به واکسیناسیون فرزندان خود 

اقدام کنند. 
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a r m a n m e l i . i r

دانشگاهآزاد
از دانشجویان دانشگاه آزاد هستم در این چند روزه با توجه 
به اینکه نمرات امتحانی دانشجویان در حال به روز رسانی و 
بارگذاری است و عده ای از دانشجویان قصد انتخاب واحد دارند 
متأسفانه دانشگاه آزاد اقدام به به روزرسانی سیستم آموزشیار 
کرده و از تاریخ چهارم مرداد ماه به مدت یک هفته است که 
این سیستم قطع شده است و هیچ دانشجویی دسترسی به این 
سایت ندارد. از مسئولان دانشگاه آزاد درخواست رسیدگی به 

این موضوع را داریم. 
جمعی از دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی

قطعشدنآب
چند روزی است که در شهرستان پاکدشت آب قطع می شود 
و مشکلات زیادی را برای اهالی این شهرستان ایجاد کرده است. 
از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند تا بلکه 

هر چه سریع تر آب اهالی این منطقه وصل شود. 
شمسی از پاکدشت

کارتسوخت
نزدیک به سه ماه است که خودرویی از شرکت ایران خودرو 
تحویل گرفتم، اما هنوز کارت سوخت خودرو صادر نشده است از 

مسئولان تقاضا داریم که پیگیر حل مشکل ما باشند.
 یک شهروند از تهران 

ویزیتگروهی
در اکثر اوقات دکترهای زنان و زایمان مریض های خود را 
به صورت گروه های چهار نفره می بینند و گاهی اتفاق افتاده 
است که داروهای جابه جا به بیماران خود داده اند می خواستم 
به مسئولان وزارت بهداشت بگویم وقتی ویزیت به این گرانی را 
بیمار می دهد پس باید حق انتخاب داشته باشد و بتواند با دکتر 
خود به صورت تکی صحبت کند نه اینکه پزشک بیماران را به 
صورت گروهی ویزیت کند جا دارد مسئولان فکری اساسی برای 

این موضوع کنند. 
سعیدی از تهران 

88760176

نگـــره

آرمان ملی: در طول ۲۴ ساعت، ۷۴ بیمار 
مبتلا به کووید ۱۹ در کشور جان خود 
را از دست دادند. مرکز روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام 
کرد: تاکنون ۶۴ میلیون و ۸۰۷ هزار و 
۸۱۸ نفر دُز اول، ۵۸ میلیون و ۱۸۰ هزار و 
۵۰۱ نفر دُز دوم و ۳۰ میلیون و ۲۹۵ هزار 
و ۴۶ نفر، دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را 
تزریق کرده اند و مجموع واکسن های 
تزریق شده در کشور به ۱۵۳ میلیون 
و ۲۸۳ هزار و ۳۶۵ دُز رسید. از ۱۰ تا 
۱۱ مردادماه ۱۴۰۱ و بر اساس معیارهای 
قطعی تشخیصی، ۹۳۵۰ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی و 

۱۴۳۱ نفر از آنها بستری شدند.

آغاز به کار مدرسه 
تابستانی گردشگری

 مدیرکل دفترمطالعات گردشگری 
گفت: ثبت نام دوره های آموزشی مدرسه 
تابستانی گردشگری 1401 با هدف تعلیم 
نیروی انسانی شاغل و یا علاقه مند به 
فعالیت در صنعت گردشگری از تاریخ 
1۲ مرداد آغاز می شود. زاهد شفیعی با 
بیان این خبر گفت: فراهم کردن امکان 
دسترسی به آموزش های کاربردی برای 
کسانی  و  گردشگری  فعالان صنعت 
که قصد ورود به این صنعت را دارند، 
اصلی ترین وظیفه آموزش های کوتاه مدت 
گردشگری محسوب می شود. در همین 
راستا با هدف افزایش مهارت های نیروی 
انسانی شاغل در این حوزه، برگزاری 
دوره های آموزشی در قالب »مدرسه 
تابستانی گردشــــگری« سال 1401، 
در تابستان سال جـــاری، در دستور 
کار معاونت گردشگری وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
قرار گرفته است. او افزود: ثبت نام این 
دوره ها که شرکت در آن ها برای همه 
افراد فعال در بخش گردشگری اعم از 
راهنمایان، فعالان گردشگری روستایی، 
بوم گردی،  اقامتـــگاه های  مدیران 
دانشجویان و سایر علاقه مندان به این 
آموزش ها، آزاد و رایگان است از تاریخ 
1۲ مرداد ماه آغاز می شود و متقاضیان 
 می توانند با مراجعه به نشانی اینترنتی 
education. mcth. ir برای شرکت 

در دوره ها ثبت نام کنند.

تداومرگبارهایموسمی
آرمان ملی: سازمان هواشناسی نسبت 
به تداوم رگبارهای موسمی و فعالیت سامانه 
بارشی تا پنجشنبه )13مرداد( در1۲ استان 
هشدار صادر کرد. سازمان هواشناسی نسبت 
به تداوم رگبارهای موسمی و فعالیت سامانه 
بارشی تا پنجشنبه)13مرداد( به صورت محلی 
رگبار باران و رعدوبرق، وزش باد شدید و در 
مناطق مستعد خیزش گردو خاک هشدار 
نارنجی صادر کرد. این شرایط جوی چهارشنبه 
)1۲مرداد( در جنوب سیستان و بلوچستان، 
غرب  شمال  خوزستان،  شرق  هرمزگان، 
کهگیلویه و بویراحمد، غرب چهارمحال و 
بختیاری، ارتفاعات استان های تهران و البرز، 
ارتفاعات غربی مازندران و پنجشنبه )13مرداد( 

در کهگیلویه و بویراحمد پیش بینی می شود. 

وروداولینمحموله
SMAدارویبیماران

آرمان ملی: رئیس سازمان غذا و دارو از 
ورود اولین محموله داروی بیماران SMA به 
کشور خبر داد. بهرام دارایی با اشاره به این خبر 
گفت: پیرو دستور رئیس جمهور مبنی بر لزوم 
تامین داروی بیماران SMA، سازمان غذا و دارو 
اقدامات لازم را به منظور ثبت سفارش و نقل و 
انتقال مالی به منظور تامین سریع دو قلم داروی 
این بیماران را در دستور کار قرار داد. وی افزود: 
براین اساس داروی اسپینرازا به عنوان اولین 
داروی تامین شده بیماران SMA وارد کشور 
شده است و به زودی داروی بعدی نیز تامین و 
با هماهنگی معاونت درمان وزارت بهداشت در 

دسترس این بیماران قرار خواهد گرفت. 

ارائهخدماتسفر
بهبازنشستگان

اجتماعی  و  فرهنگی  مدیرکل  ایسنا: 
صندوق بازنشستگی کشوری ضمن اشاره به 
ارائه خدمات گردشگری و کمک هزینه سفر 
به بازنشستگان و وظیفه بگیران این صندوق، 
میزان کمک هزینه سفر مستمری بگیران 
کرد.  اعلام  را  آنها  همراهان  همچنین  و 
قرارداد  انعقاد  با  مرتضایی گفت:  محمود 
مسافرتی  خدمات  شرکت  با  گردشگری 
خدمات  از  استفاده  امکان  گلف،  پرشین 
گردشگری در قالب کمک هزینه سفر برای 
بازنشستگان و وظیفه بگیران این صندوق 
مجدداً فراهم شده است. وی افزود: با توجه 
به واکسیناسیون عمومی و مهیا شدن امکان 
سفر، صندوق بازنشستگی کشوری خدمات 
و تسهیلات گردشگری را برای بازنشستگان 
کشوری فراهم آورده است. مرتضایی فرد 
بازنشستگان  طرح،  این  در  کرد:  اظهار 
صندوق  پوشش  تحت  بگیران  وظیفه  و 
بازنشستگی کشوری می توانند از خدمات 
اقامتی و خدمات تور در قالب بهره مندی از 
کمک هزینه سفر )برای بازنشستگانی که 
سهمیه سفر داشته باشند( استفاده کنند.

تشکیلجلسه
کاهشآلودگیهوا

عمرانی  امور  هماهنگی  معاون  ایسنا: 
فرایند  اصلاح  لزوم  بر  تهران  استاندار 
اطلاع رسانی و پیش آگاهی در مورد سیل تاکید 
کرد. جلسه کاهش آلودگی هوا به ریاست عابد 
ملکی معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
تهران و با حضور مرادی مدیرکل دفتر فنی و 
سایر اعضا با محوریت اجرای قانون هوای پاک 
برگزار شد. ملکی در این جلسه با اشاره به لزوم 
اجرای قانون هوای پاک اظهار کرد: مسائل کلان 
در قانون هوای پاک پیش بینی شده و باید موارد 
اجرای آن در استان تهران مورد بحث و بررسی 
قرار گیرد. وی ادامه داد: فرایند اطلاع رسانی و 
پیش آگاهی در مورد سیل باید اصلاح شود، 
تشکیل  سیل  کارگروه  بایستی  همچنین 
جلسه داده و اقدامات زیرساختی در دستور 
کار قرار گیرد. معاون هماهنگی امور عمرانی 
استاندار تهران همچنین بر لزوم نظارت بیشتر 
بر مراکز معاینه فنی و تعیین تکلیف وضعیت 
موتورسیکلت ها تاکید کرد. بر اساس گزارش 
روابط عمومی استانداری تهران، در این جلسه 
گزارش شهرداری تهران و سازمان هواشناسی 

در مورد قانون هوای پاک نیز مطرح شد.

ایجادشهرهایجدید
درکناردریا

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور ایجاد 
شهرهای مولد را موضوعی پراهمیت و ارزشمند 
توصیف کرد و گفت: با ایجاد شهرهای جدید 
شاهد بهبود کیفیت زندگی، افزایش تولید، 
اشتغال و امنیت غذایی مردم خواهیم بود. 
محمد مخبر با اشاره به محدودیت منابع برای 
ایجاد شهرهای جدید، تصریح کرد: برنامه با 
اتکا به مردم و با مشارکت آنها اجرا می گردد و با 
این روش دو چندان خواهد شد و رضایتمندی 
جامعه نیز ارتقا پیدا خواهد کرد. وی هدفگذاری 
اجرای این طرح ها را بستر سازی برای معکوس 
کردن روند مهاجرت از روستا به شهر خواند 
و افزود: با اجرای این طرح شرایطی ایجاد 
می گردد که تمرکز جمعیت در شهرهای بزرگ 
کاهش یافته و مردم انتخاب و شرایط بهتری 
برای کار و زندگی در نقاط غیرشهری داشته 

باشند.

افزایش 28 درصدی 
مصرف قلیان 

دبیرکل جمعیت مبارزه با استعمال 
دخانیات صفر تا صد وضعیت دخانیات در 
ایران را بررسی کرد و گفت: مصرف قلیان 
در افراد بالای 18 سال ۲8 درصد افزایش 
شده است. محمدرضا مسجدی، با اشاره 
به وضعیت مصرف دخانیات در ایران از 
 سال 1395 تا 1400 گفت: در این سال ها

 14. 1 درصد از جمعیت بالای 18 سال 
مصرف کننده دخانیات بودند. که به 
تفکیک ۲5. 88 درصد مردان و 4. 44 
درصد زنان بوده اند. به گفته دبیرکل 
جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات 
به طورکلی حدود ۲8 درصد افزایش 
مصرف قلیان در گروه سنی بالای 18 
سال گزارش شده است. مسجدی با بیان 
اینکه مصرف سیگار از سال 95 تا 1400 
در بین گروه سنی )بالای 18 سال( به طور 
کلی 7. 44 درصد کاهش داشته است، 
گفت: مصرف سیگار در زنان 17. ۲ درصد 
و مردان 0. 54 درصد کاهش داشته است. 

11۷ میلیارد تومان 
جریمه خشکاندن 

درختان ولیعصر

محیط  کمیسیون سلامت،  رئیس 
زیست و خدمات شهری شورای اسلامی 
شهر تهران از جریمه 117 میلیارد تومانی 
برای خشکاندن درختان خیابان ولیعصر 
خبر داد. مهدی پیرهادی روز سه شنبه در 
حاشیه هشتاد و سومین جلسه شورای 
اسلامی شهر تهران با حضور در جمع 
خبرنگاران درباره پرونده خشکاندن 
درختان خیابان ولیعصر نبش خیابان 
محمودیه اظهار داشت: جلسه کمیسیون 
ماده 7 شهرداری تهران تشکیل شد و 
تومانی  میلیارد   117 جریمه حدود 
خشکاندن درختان خیابان ولیعصر در نظر 
گرفته شده است. وی با بیان اینکه خیابان 
ولیعصر یکی از خیابان های با ارزش تهران 
است و ثبت ملی شده است، ادامه داد: 
احتمالاً علاوه بر این مبلغ، جریمه ای هم 
از سوی قوه قضائیه تعیین شود. پیرهادی 
گفت: مجموعه حقوقی شهرداری تهران 
و منطقه یک و سازمان بوستان ها پیگیر 

کیفری موضوع هستند. 

کــوتـاه

افزایشقابلتوجهجانباختگانکرونایی

روی خط آرمان ملی

 آرمان ملی: در پی وقوع سیلاب 
در نقاط مختلف کشور طی روزهای 
اخیر، مدیر کل دفتر حفاظت و 
احیای تالاب های سازمان حفاظت 
محیط زیست از آبگیری۲0 تا 30 
درصدی تالاب جازموریان خبر داد 
و در عین حال گفت: تالاب هامون 
کاملا خشک است و هورالعظیم و 
گاوخونی وضعیت خوبی ندارند. 
تالاب های  به  اشرفی زاده  آرزو 
آبگیری شده از سیل اخیر اشاره 
تصاویر  براساس  گفت:  و  کرد 
ماهواره ای تالاب جازموریان حدود 
۲0 تا 30 درصد آبگیری داشته 
است و همچنان سیلاب ها در حال 
ورود به تالاب های ساحلی استان 
هرمزگان، هستند و این تالاب ها 
نسبت به بقیه تالاب ها بیشتر متاثر 

از این بارندگی ها بوده اند. 
  خشکی کامل تالاب هامون

وی به وضعیت تالاب هامون 
اشاره کرد و گفت: باوجود ورود 
آب به بالادست حوضه هیرمند و 
پشت سد کمال خان، تالاب هامون 
هیچ آبگیری از رودخانه هیرمند 
در افغانستان نداشته و در حال 
حاضر 100 درصد خشک است. 
سال گذشته نیز به دلیل ایجاد 
انحراف در مسیر رودخانه هیرمند، 
تالاب هامون از این رودخانه آبگیری 
نکرد. اشرفی زاده در گفت وگو با 
ایسنا اضافه کرد: سازمان حفاظت 
محیط زیست علاوه بر معاهدات 
جاری بین دو کشور در بحث آب 
آشامیدنی و کشاورزی، پیگیری 
برای جریان یافتن آب از مسیر 
به جهت حفظ  هیرمند  طبیعی 
حیات تالاب هامون را خواستار شده 
است چراکه حیات تالاب هامون 
به سیلاب ها وابسته است. وی به 
پیگیری های وزارت امور خارجه و 
وزارت نیرو در زمینه خشکی تالاب 
هامون اشاره کرد و افزود: مراجع 
ذی ربط در حال پیگیری برای طی 

کردن آب از مسیر طبیعی خود 
هستند تا بتوانیم آب مناسبی از این 
اکوسیستم مشترک بین دو کشور 
داشته باشیم. در غیر این صورت 
ایران و افغانستان ناگزیر از تحمل 
تبعات ریزگرد ناشی از خشکی 
تالاب هامون هستند. امیدواریم 
با همکاری دولت افغانستان این 
تالاب زنده بماند و به حیات و 

کارکرد خود ادامه دهد. 
  وضــع نامســــــاعد 

تالاب هورالعظیم
مدیر کل دفتر حفاظت و احیای 
تالاب ها در سازمان حفاظت محیط 
زیست در ادامه درباره وضعیت تالاب 
هورالعظیم در پی وقوع سیلاب های 
اخیر گفت: تالاب هورالعظیم نیز 
وضعیت خوبی ندارد. حدود 50 
درصد از حقابه هورالعظیم از سمت 
ایران داده شد اما از سمت عراق به 
علت خشکی گسترده این اتفاق 
نیفتاد. اخیرا شاهد آتش سوزی 
ناشی از این خشکسالی در بخش 
عراقی هورالعظیم نیز بوده ایم. به 
دنبال همکاری برای اطفای حریق 
هورالعظیم در بخش عراقی هستیم. 
وی اضافه کرد: در صورت تداوم 
شرایط فعلی در هورالعظیم، اواخر 
تابستان و در فصل پاییز وضعیت 
بدتری را شاهد خواهیم بود و امکان 
دارد بخش ایرانی هورالعظیم به 
کانون ریزگرد تبدیل شود چراکه 
امسال حوضه کرخه هم وضعیت 

مناسب آبی ندارد. 
  آبگیــری ناچیــــــز 

تالاب گاوخونی
اشرفی زاده به آبگیری تالاب 
 7 تا   ۶ از  بین المللی گاوخونی 
مردادماه بر اثر بارندگی های اخیر 
اشاره کرد و توضیح داد: سهم 
آبگیری این تالاب بسیار ناچیز 
بوده است چراکه هیچ سیلاب و 
روان آبی از شاخه زاینده رود و در 
محل ایستگاه هیدرومتری شاخ 
کنار وارد تالاب گاوخونی نشده 
است همچنین بر اساس پایش های 
میدانی، مقدار کمی روان آب از 
سمت گردنه ملا احمد نایین و 
از طریق آبراهه مجاور کوه سیاه 
وارد شمال تالاب شده که موقت 
و حجم آن بسیار کم بوده است. 
وی افزود: به دلیل نبود امکانات، 
سنجش و تعیین میزان دقیق آب 
ورودی به گاوخونی میسر نیست 
اما شاید حدود 10 هزار متر مکعب 
بوده است. اشرفی زاده در ادامه 
اظهار کرد: در این مدت دو سیلاب 
کوتاه مدت چند ساعته از سمت 
شرق و ارتفاعات قلعه خرگوشی 
در استان یزد وارد شرق تالاب شده 
است که به دلیل نبود تجهیزات 
اندازه گیری، حجم دقیق آن نیز 
مشخص نیست. وی با توجه به 
اینکه از سمت جنوب و از طریق 
رودخانه واز آبی از سمت شهرستان 
ایزدخواست به علت وجود سد به 

پایین دست سرازیر نشده است، 
توضیح داد: مگر اینکه روان آبی از 
آبراهه های پایین دست به سمت 
تالاب جریان یافته باشد که به علت 
شرایط بسیار سخت گذر دسترسی 
به جنوب تالاب، ورود احتمالی 
سیلاب و حجم آن مشخص نشده 
است. اشرفی زاده تاکید کرد: در 
سطح تالاب گاوخونی هیچ گونه 
بارندگی ثبت و گزارش نشده است. 
وی به بررسی های بیشتر و تکمیلی 
میدانی برای برآورد احجام وارد 
شده به تالاب اشاره کرد و گفت: 
بررسی این موارد در حال انجام 
است.  ضمن آنکه تصاویر ماهواره ای 
که تا چند روز آینده قابل دسترس 
خواهد بود، اطلاعات بیشتر و درک 
بهتری از نمایه ها و شاخص ها از 
میزان سیلاب وارد شده به تالاب 
زاینده رود و  از شاخه های غیر 
زیرحوضه مشروط به اینکه هوا ابری 
نباشد، محقق می کند و نتایج آن نیز 
در هفته آینده مشخص خواهد شد. 
مدیر کل دفتر حفاظت و احیای 
تالاب ها در سازمان حفاظت محیط 
زیست افزود: در مجموع بر اساس 
بررسی های اولیه میدانی و اطلاعات 
تکمیلی، میزان آبگیری یا افزایش 
رطوبت تالاب گاوخونی موقتی، 
بسیار محدود و لکه ای است که 
ناشی از بارندگی های اخیر کمتر 
از یک درصد حداقل احجام میزان 
نیاز آبی سالیانه تالاب، تخمین زده 
می شود که موجب تاخیر در خشک 
شدن کامل تالاب ناشی از عدم 
دریافت حقابه ها و در نتیجه غبار 
خیزی آن می شود. اشرفی زاده در 
پایان با اشاره به کارکرد تالاب ها 
توضیح داد: یکی از کارکردهای 
آن ها حفظ و نگه داشتن آب سیلاب 
و جلوگیری از بروز خسارت های 
آن است همچنین یکی دیگر از 
کارکردهای اصلی تالاب احیای 

آب های زیرزمینی است. 

 مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست:  

تالاب هامون کاملا خشک است

   لزوم تکمیل واکسیناسیون کرونا در سنین زیر ۱۲ سال

کووید- ۱۹، ۷۴ قربانی گرفت


